
کوهکن خبر داد: 

باهنر سرلیست شورای وحدت در انتخابات

 نایب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری، در گفت وگو 
با »ایرنا« گفت: در مورد وحدت ما سه پله داریم. ایده آل این 
است که به لیست واحد برسیم. پله دوم با اینکه ایده آل 
نیست اما قابل قبول است و آن »ترکیب ائتلافی« است 
گر به این مرحله هم نرسیدند به حکم عقل، باید مسیر  ا
فعالیت انتخاباتی را در عدم تخریب یکدیگر بگذارند. 

بخش هایی از گفت وگو با محسن کوهکن را بخوانید. 

   ۳ ماه دیگر تا انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری باقی مانده است، اصولگرایان هم در 
قالب شورای وحدت، شورای ائتلاف، جبهه پایداری و 
شریان )شبکه یاران انقلاب اسلامی( در حال فعالیت 
و  وحدت  سیاسی  کنشگر  یک  به عنوان  هستند، 
زیابی  همگرایی اصولگرایان را در ۱۱ اسفند چگونه ار

می کنید؟
با معیار جلو  گر دو، سه حزب قدرتمند داشتیم و  ا
می رفتند، مسائل خود را حل می کردند و به صورت منظم 
کنگره تشکیل می دادند و معیارگرا بودند، می توانستیم 
کارکرد حزبی داشته باشیم. در حال حاضر ما با جریان های 
مختلف روبه رو هستیم و فقط این موضوع مخصوص 
اصولگرایان نیست و اصلاح طلبان هم با همین عارضه 
روبه رو هستند به همین جهت هرکس براساس تشخیص 
و سلیقه خود پروژه را می خواهد جلو ببرد و طبیعتا به 
اختلاف خواهند خورد. توجه داشته باشید که بیش از ۴۰ 
انتخابات برگزار شده و دیگر عموم این افراد )سیاسیون( 
گذشته  تجارب  واقعا  باید  بنابراین  نیستند  بی تجربه 
به کمک بیایید )تجاربی در انتخاب مصادیق، انتخاب 
کمک و افزایش مشارکت مردم و مهمتر از  ، نوع  شعار
همه کمک برای انتخاب افراد و گزینه های کارآمد است 
تا برآیند خروجی مجلس آینده از نظر سطح کارشناسی، 
نظارت، سلامت کار ارتقا یابد(. در همین راستا توصیه 
می کنیم به خاطر خدا و نظام اسلامی که خون های زیادی 
پای آن ریخته شده ما به جای سلیقه محوری به سمت 
گر به سوی معیارمحوری برویم،  معیارمحوری حرکت کنیم. ا
بخشی از مشکلات حل می شود. می توان یک فرآیند و 
شرایطی را برای تطبیق داوطلبان با معیارها تعیین کنیم. 
معیارهای کیفی را بر روی کاغذ تبدیل به کمیت کنیم و 
یک گروه و هیأتی افراد واجد شرایط را بررسی و به آنها نمره 
دهند. حتی می توانند سربرگ امتحان کنده شود تا متوجه 
نشوند به کدام گزینه نمره می دهند و با این فرآیند در تهران 

و استان ها بالاترین نمره را انتخاب کنند.
 

   وحدت نیروهای انقلاب بالاخره حاصل می شود 
یا نه؟

در مورد وحدت ما سه پله داریم. ایده آل این است که به 
لیست واحد برسیم. پله دوم با اینکه ایده آل نیست اما قابل 
گر به این مرحله  قبول است و آن »ترکیب ائتلافی« است ا
هم نرسیدند به حکم عقل، باید مسیر فعالیت انتخاباتی را 

در عدم تخریب یکدیگر بگذارند.

 ۹۰ با این اوصاف احتمال می دهید در دقیقه     
وحدت در جریان اصولگرا شکل گیرد؟

خ دهد و نیروهای انقلاب به  امیدواریم این اتفاق ر
لیست واحد دست یابند.

وان خط امام و رهبری از تشکل های     جبهه پیر
فعال در جریان اصولگرا شناخته می شود، شما هم 
نایب رئیس این تشکل هستید، برنامه تشکل متبوع تان 
برای انتخابات پیش رو چیست؟ آیا ستاد انتخاباتی خود 

را فعال کرده است؟
فعالیت های جبهه شروع شده است، هدف جبهه 
حفظ وحدت، انسجام و رسیدن به لیست واحد است و 
مصاحبه های آقای باهنر هم برگرفته از همین دیدگاه و 
نظر است، ما یک فرقی با قبل کرده و آن فرق این است که 
اعضای جبهه این بار معتقد هستند که ما وحدت و اتحاد 
را حول محور معیارهایی که به توافق می رسیم، باید قبول 
کنیم. ما نمی گوییم وحدت وقتی حاصل می شود که با 
ما )جبهه پیروان( ائتلاف کنید و آنچه می گوییم را انجام 
دهید، از این رو ما در جبهه با نگاه معیارگرایی جلو می رویم 
لیست  به  )دستیابی  است  مطلوب  آنچه  امیدواریم  و 
کز استان ها محقق شود و لیستی  واحد( در تهران و مرا
ارائه شود که همه تشکل ها و اشخاص حقیقی و حقوقی 
که در مجموعه اصولگرا تعریف می شوند، زیر لیست واحد 
قرار گیرند. نکته دیگری که وجود دارد این است که عمده 
کز  این مشکل و صحبت ها مربوط به تهران است و در مرا
استان ها مجموعه ها و سلایق مختلف از اتحاد برخوردار 
هستند و باید قدردان آنها بود، چرا که از نظر عملکرد و 
شیوه درست اقدام می کنند و رفتار رو به جلوی دارند و 
بهتر از ما در تهران و حتی بهتر از گذشته هم عمل می کنند.

   به موضوع سرلیست ها هم اشاره ای داشته باشیم. 
شنیده بودم احتمالا آقای باهنر که حاضر شد در این 
دوره نامزد انتخابات مجلس شود سرلیست اصولگرایان 

)شورای وحدت( خواهد شد، آیا او سرلیست می شود؟
ما خدمت آقای باهنر هستیم و بنده هم در این دوره 
در حوزه انتخاباتی خودم )لنجان( ثبت نام نکردم و در 
تهران نامزد شده ام و طبیعی است که در انتخابات تلاش 
کنیم اما نه تلاش و دعوت به خود بلکه تلاش و دعوت به 
معیارگرایی تا از دل معیارها افراد توانمند و کارآمد بتوانند 
انتخاب شوند. الان تا این لحظه نمی توانیم به صورت 
قاطع اعلام کنیم به چند لیستی می رسیم چون ایده آل ما 
گر خدایی  نیست و می خواهیم به لیست واحد برسیم، اما ا
کرده به چند لیستی برسیم طبیعی است که آقای باهنر به  نا
واسطه توانمندی و تجربه ای که دارد برای مجلس گزینه ای 
خوب و مطلوبی است و در هر مجموعه ای که باشد قطعا 
 ) می توانند این قضاوت را کنند که چنین فردی )باهنر
حضورش در مجلس تاثیر گذار خواهد بود و با سرلیستی و 

حضورش در لیست همراهی خواهند کرد.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: خبرگزاری دولت 
نوشت: »بر اساس اعلام انجمن نظارت بر دهمین 
دوره انتخابات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران، صلاحیت سلاح ورزی برای 
انتخابات مجدد ریاست اتاق بازرگانی رد شد. 
حسین میرمحمد صادقی، رئیس انجمن نظارت 
بر دهمین دوره انتخابات اتاق ایران با ارسال 
نامه ای به دبیر نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی، 
اسامی ۱۳ نفر از تایید صلاحیت شدگان انتخابات 
اتاق ایران را برای ریاست اتاق اعلام کرد: این افراد 
: احد عظیم زاده اسفنجانی، محمود  عبارتنداز
تهی دست، قاسم کریمی، جعفر نیکزاد، محمود 
تولائی، امیر عادل طاهرخانی، فرج ا... معماری، 
قدیر قیافه، سیدمصطفی موسوی، عبدا... مهاجر 
دارابی، حمیدرضا صالحی سلمی، علی فرشادپور 
حاوی  اما  نامه  این  عبدالملکی.  کبر  علی ا و 
نکات دیگری هم بود. در بخش دیگر این نامه، 
حسین سلاح ورزی برای حضور در انتخابات فاقد 
صلاحیت اعلام شده است  طبق استعلام مراجع 
نظارتی، وی امکان نامزدی در انتخابات اتاق ایران 
را ندارد.« ردصلاحیت او خبر جدیدی نیست و 
جریاناتی مدت هاست به دنبال حذف او هستند. 
ادعای روزگذشته آنها هم از سوی سلاح ورزی تایید 
نشد چرا که پس از انتشار خبر ردصلاحیتش در 
رسانه های اصولگرا وی این توئیت را منتشر کرد: 
»در لیگ #ایرنا و #تسنیم و... برای دوازدهمین بار 
در طول 6 ماه گذشته سلاح ورزی ردصلاحیت 
و عزل و برکنار و.. شد. خسته نشدید از این همه 
دروغ پردازی؟! حالا که مصمم  هستید عمر خود را 
صرف بافتن مهمل کنید، لااقل در این کار قدری 

بلندپرواز و مبتکر باشید.«

   روایتی از آغاز و پایان تلاش برای یک 
برکناری

حسین سلاح ورزی در خردادماه ۱۴۰۲ به عنوان 
رئیس دهمین دوره اتاق بازرگانی ایران انتخاب 

شد. پس از برگزاری انتخابات اتاق بازرگانی ایران، 
»تسنیم« ضمن انتشار تصاویری از نوشته ها 
حسین  گرام  اینستا و  توئیتر  عکس های  و 
سلاح ورزی در روزهایی که کشور در اعتراضات و 
ناآرامی به سر می برد، رئیس منتخب اتاق بازرگانی 
را برانداز خواند و از نهادهای مسئول خواست 
مانع حضور او در شوراهایی شوند که بر اساس 
قانون رئیس اتاق می تواند عضو از آنها باشد. در 
این گزارش آمده است: »عضویت در مهم ترین 
شوراهای عالی کشور به ویژه در حوزه اقتصاد، 
یعنی دسترسی به محرمانه ترین اطلاعات سرّی 
نظام و مهم تر از آن تصمیم گیری برای مسائل 
، در چنین شرایطی آیا  حیاتی و حساس کشور
می توان به کسی که در راستای شعاربراندازان 
جمهوری اسلامی یعنی آمریکا، انگلیس، رژیم 
صهیونیستی و رسانه های بی بی سی و ایران 
اینترنشنال قدم برداشته است، اعتماد کرد؟ 
در ادامه این گزارش می خوانیم: حالا که آقای 
که در مورد  سلاح ورزی با وجود حواشی ای 
تأیید صلاحیت وی مطرح شد، به عنوان رئیس 
اتاق ایران انتخاب شده است، باید در مورد 

این اظهارنظرها توضیح دهد که آیا همچنان بر 
مواضع براندازان جمهوری اسلامی پایبند است 
یا مواضع وی بر اساس اشتباهات احساسی 
صورت گرفته و امروز از اظهارات دیروز خود 
پشیمان است. این خبرگزاری از سلاح ورزی 
خواسته نظرش را درباره وقایع سال ۱۴۰۱ بیان 
کند و می نویسد: نظر آقای سلاح ورزی در مورد 
اغتشاشات سال ۱۴۰۱ که خسارت زیادی در 
عرصه داخلی و بین المللی به کشور وارد کرد، 
چیست؟ در زمان حضور در ریاست اتاق بازرگانی 
این فرد نسبت به حواشی از این دست چه 
گر آقای سلاح ورزی  موضعی خواهد داشت؟ ا
همچنان بر مواضع ضد جمهوری اسلامی خود 
اصرار دارد بایستی نهادهای امنیتی و نظارتی 
کشور برای جلوگیری از تشدید چالش ها در آینده، 
اقدام لازم را در دستور کار قرار دهند. در ادامه 
آمده است: بر این اساس به رئیس جدید اتاق 
بازرگانی هم پیشنهاد می شود هرچه سریعتر یا 
در مورد مواضع حاشیه برانگیز خود تجدیدنظر 
کند و رسما عذرخواهی کند و یا از این سمت 
حساس برای بخش خصوصی و دولت استعفا 

دهد.« اما از سوی دیگر کارشناسان اقتصادی 
کرسی  مستقل بر لزوم حضور سلاح ورزی بر 
کید کردند مانند سعید  ریاست اتاق بازرگانی تا
لیلاز که در زمان افزایش انتقادات و هجمه به 
سلاح ورزی به انتقاد از سکوت دولت پرداخت. 
این تحلیل گر در عین حال از اصلاح طلبان 
انتقاد کرد که درباره سخنان خانمی که خیلی ها 
هنوز هم اسم او را نمی دانند و به خاطر یک 
جمله )ایران، مال حزب اللهی هاست( در سطوح 
کنش نشان دادند اما در مقابل حذف  مختلف وا
نماینده بخش خصوصی سکوت اختیار کردند. 
»لیلاز« به اصلاح طلبان هشدار داد: »نباید دنبال 
سلبریتی ها راه بیفتید و به جای ایفای نقش 
در بطن جامعه فضای مجازی و شبکه های 
کارشناس  این  بدانید.«  کافی  را  اجتماعی 
اقتصادی تصریح کرد: »هنر سیاست مدار این 
است که حایل ها را نگاه دارد ولی در جریان 
حایل  صورتک  می بینیم  سلاح ورزی  آقای 
بخش خصوصی را هم برنمی تابند.« دبیر کل 
حزب کارگزاران سازندگی هم در زمان فشارها 
به سلاح ورزی گفته بود: »دولت آقای رئیسی 
به دلیل آنکه توان تاثیرگذاری کمی دارد، به 
ابزار های متوسل می شود و یکی از مهم ترین 
ابزار های بخش خصوصی را علنا از کار انداخته 
است.« حسین مرعشی ادامه داده بود: »خیلی 
روشن است، در واقع دولت ها در ایران به طور 
کلی، میل دارند به اینکه همه چیز تحت کنترل 
خودشان باشد. دولت آقای رئیسی هم از این 
جهت پیروی کرد. برخی از دولت ها این توانایی 
را داشتند که برای هدایت انتخاب رئیس اتاق 
بازرگانی، یک دخالت ارشادی یا غیرمستقیم 
کثریت نمایندگان  داشته باشند. با توجه به اینکه ا
هیأت های اتاق بازرگانی در استان ها از جناح 
دولت نیستند، قاعدتا دولت با این کار نتیجه 
مطلوبی نخواهد گرفت و فقط در جهت تضعیف 

بخش خصوصی گام برداشت.
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ایرنا: سلاح ورزی ردصلاحیت شد

اینهمهدروغپردازی؟! سلاحورزی:خستهنشدیداز
کام شدند      باز هم خالص سازان در اتاق بازرگانی نا

آرمان ملی– احسان اسقایی: چندماه بیشتر به انتخابات 
مجلس شورای اسلامی باقی نمانده است، اما  فضای سیاسی 
کشور فعلا انتخاباتی  نیست. آنچه در کلانشهرها برای  بخشی از 
جامعه فعلا اهمیت ندارد بحث در مورد انتخابات مجلس است. 
با این وجود همه نیز اینگونه نمی اندیشند. بسیاری به صورت 
سنتی در انتخابات شرکت می کنند. بسیاری به علت آنکه نامزد 
مورد علاقه آن ها در انتخابات مجلس حضور دارد تمایل به 
شرکت در انتخابات دارند و برخی نیز برای ایجاد تغییرات کوچک 
و حتی مقابله با قانون نگاری هایی که سد راه توسعه کشور شده، 
تمایل به حضور در انتخابات دارند. در همین پایتخت ایران با 
وجود پاییز سرد که از قرار معلوم زمستان سیاسی توأم با یخبندان 
را هم به همراه دارد ممکن است به یکباره اتفاقی بیفتد و برخی 
برای تغییر شرایط و تغییر آرایش مجلس پای صندوق رای حاضر 
شوند. ضمن اینکه همان افرادی که به لیست اصولگرایان در 
این مجلس هم رای داده اند بالاخره متوجه شدند که فرمان 
این مجلس به دور میدان توسعه نچرخیده هیچ؛ با تصویب 
کرات هسته ای عملا ایران از درآمدهای   لوایحی در ارتباط با مذا
میلیارد دلاری هم محروم شده است و احتمال دارد که همین 
افراد طرحی نو در انداخته و تصمیم بگیرند زمین سیاست ورزی 
در مجلس شورای اسلامی را تغییر دهند. به نتیجه رسیدن 
این پیش بینی تقریبا غیرممکن است اما می توان اینگونه هم 
اندیشید که تغییر شرایط  محال نیست و اندکی افزایش مشارکت 
در انتخابات می تواند خون جدید به رگ های سیاست ورزی در 

کشور تزریق نماید.

   شرط بندی نوبخت و اعتدال توسعه بر روی احتمالات
 هرچند اصلاح طلبان به دلایلی که خود اعلام کرده اند از شرکت 
در انتخابات اجتناب ورزیده  اند با این وجود اما برخی احزاب 
میانه روی اصلاح طلب و اعتدالی و حتی برخی از چهره های 
نزدیک به احزاب پیشرو اصلاح طلب در انتخابات نامزد شده اند 
و البته  صابون هیات اجرایی  به تن آنها خورده است. با این وجود 
حزب اعتدال و توسعه این بار منفک از اصلاح طلبان شناخته 
شده تحرکات انتخاباتی خود را آغاز کرده و درکنار  این حزب برخی 
احزاب دیگر همچون کارگزاران و احتمالا ندای ایرانیان تمایل 
دارند که در انتخابات شرکت کنند و با توجه به همراهی برخی 

احزاب دیگر بعید نیست در صورت توانایی برای بستن لیست 
تصمیم به شرکت در انتخابات بگیرند. به نظر اما تصمیم اعتدال 
و توسعه با توجه به تحرکات دبیرکل آن یعنی  محمد باقرنوبخت 
و حتی حسن روحانی  یعنی نزدیکترین چهره ملی به آنها، بیش 
از سایرین تمایل دارند در انتخابات شرکت کنند. به نظر این 
دسته از احزاب و گروه های سیاسی با همراهی اعتدال و توسعه با 
توجه به دوگانگی ای که بین خود و مجلس و دولت کنونی ایجاد 
غ از نتیجه انتخابات هرجا که بتوانند در انتخابات  کرده اند، فار
حاضرخواهند شد. البته باید گفت که باتوجه به عدم تمایل 
به حضور پرشور و بالای 5۰ الی 6۰ درصد در انتخابات پیروزی 
نوبخت و تیمش در انتخابات حتی بعد از عبور از فیلتر شورای 
نگهبان با دشواری هایی روبه روست. با این وجود به نظر جای 
تحسین دارد که نوبخت و اعتدال توسعه به همراه برخی احزاب 
دیگر تمایل دارند از اندک روزنه های ایجاد شده استفاده کرده 

تا بتوانند فضای سیاسی کشور را دچار تغییر و تحول نمایند.

   فاز جدال سیاسی و داغ کردن تنور انتخابات
 در هر صورت این دسته از فعالان سیاسی یعنی اعتدالیون 
و برخی اصلاح طلبان تصمیم به مشارکت و لیست دهی در 
انتخابات گرفته اند. از قرار معلوم هم چندان هم بی گدار 
به آب نمی زنند. آنها بر موج انتقاداتی که حسن روحانی 
در ارتباط با تصمیم گیری های هسته ای در مجلس شورای 
اسلامی آغاز کرده؛ سوار شده اند. معتقدند تصمیم مجلس 
کرات هسته ای عملا اجازه  در قانون نگاری در ارتباط با مذا
کره ها به رغم روی کارآمدن بایدن برجام  نداده است مذا
خواه در آمریکا به نتیجه برسد. این تصمیم البته قانون است 
و باید به آن احترام گذاشت اما منتقدان قانونگذار در مجلس 
معتقدند مجلس لغو تمامی تحریم ها از ابتدای انقلاب به این 
کرات وین تنها در  سو را می خواهد این درحالی است که مذا
ارتباط با تحریم های هسته ای بوده است. این مورد البته به 
بحث تراز اول نوبخت، روحانی و ظریف در برابر اصولگرایان 
مجلس تبدیل شده است و  از قرار معلوم اعتدالی ها و برخی 
که تصمیم به مشارکت در انتخابات  از اصلاح طلبان نیز 
گرفته اند قرار است بر همین  محور به چالش افروزی با 

اصولگرایان مجلس و پایداری ها بپردازند.

   »پاتک« نوبخت به »تک« نظام الدین موسوی
کنش  وا با  اما  نوبخت  و  ظریف  روحانی،  ل های  استدلا
اصولگرایان عضو هیات رئیسه مجلس روبه رو شده است، 
به طوری که نظام الدین موسوی، سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
در یک مصاحبه مفصل با »فارس« تلاش کرده نشان دهد که  
تصمیمات مجلس درست بوده و آنها کشور را از بلاتکلیفی خارج 
کردند با این وجود این بار نوبخت کوتاه و  مستدل به اظهارات  
موسوی پاسخ داده که نشان می دهد دست نوبخت به هیچ 
وجه در مواجهه با مجلس اصولگرای کنونی خالی نیست. دبیرکل 
کنش به اظهارات سخنگوی هیأت  حزب اعتدال و توسعه در وا
رئیسه مجلس گفت: جنابعالی به عنوان نماینده مردم، صریح 
و شفاف اعلام فرمایید که آیا باخبرید دلار بالای ٥٠ هزار تومانی 
همراه با نرخ تورم بالای ٤٠ درصدی در سال های اخیر با معیشت 
مردم به خصوص اقشار با حقوق ثابت چه کرده است؟! این پاسخ 
نوبخت به اظهارات سخنگوی هیأت رئیسه مجلس است که اخیرا 
کنش به اظهارات محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه  در وا
و بودجه دولت روحانی درباره موانع مجلس برای احیای برجام 
گفت: »آقای نوبخت بیایند و توضیح دهند زمانی که برجام در حال 
اجرا بود یعنی بین سال های ۹۴ تا ۹۷ چقدر منابع مالی توانستند 
به داخل کشور بیاورند؟« حالا نوبخت در پاسخ به اظهارات 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس، اظهارکرد: چون درخواست 
فرمودید که صریح و شفاف منابع مالی سه ساله دوره برجام اعلام 
شود، نمودار منابع وصولی دولت ناشی از ارز صادرات نفت جهت 
استحضار تقدیم می شود. دبیرکل حزب اعتدال و توسعه افزود: 
همچنین مزید التفات حضرتعالی، حداقل در دو دهه گذشته: 
بیشترین رشد اقتصادی ۱۴/۲ درصدی کشور در سال ١٣٩٥ 
-کمترین نرخ تورم ٨/٦ درصد تورم در سال ١٣٩٥ )همراه با دوسال 
متوالی نرخ تورم یک رقمی(، بیشترین افزایش سالانه جمعیت 
شاغل با ٧٧٠ هزار نفر در سال ١٣٩٦طی سال های مورد نظر شما در 
اقتصاد ایران رخ داده است. ضمنا در این سال ها ارزش دلار آمریکا 
در برابر پول ایران همواره زیر ٤ هزارتومان بود. نوبخت اضافه کرد: 
حال خواهشمند است جنابعالی به عنوان نماینده مردم، صریح و 
شفاف اعلام فرمایید که آیا باخبرید دلار بالای ٥٠  هزار تومانی همراه 
با نرخ تورم بالای ٤٠ درصدی در سال های اخیر با معیشت مردم 

به خصوص اقشار با حقوق ثابت چه کرده است؟!

»آرمان  ملی« از رقابت های انتخاباتی گزارش می دهد؛

آغاز جدال انتخاباتی بین اعتدالیون و اصولگرایان
      صلاح الدین موسوی: نوبخت پاسخ دهد برجام چه دستاوردی داشت

      پاسخ نوبخت: بیشترین رشد اقتصادی، کمترین  تورم، بیشترین رشد جمعیت شاغل و درآمد ۱22 میلیارد دلاری 

 »خباز« از تلاش »عارف« برای ارائه 
»یک لیست« خبر داد:

لیست »امید 2« در راه است؟
آرمان ملی– یاسمین طالقانی: اصلاح طلبان 
درصدد ارائه لیست انتخاباتی هستند؟ احزاب 
بزرگ این جریان مانند اتحاد ارائه لیست را رد 
می کند و اعضایی از این حزب کاندیدا نشدند. 
برخی اعضای حزب اعتماد ملی و برخی احزاب 
دیگر این جریان کاندیدا داشتند که بسیاری از 
آنها ردصلاحیت شدند. در این شرایط محمدرضا 
خباز از اعضای شاخص حزب اعتماد ملی که 
ردصلاحیت شده است، می گوید: »محمدرضا 
عارف مایل است که بتوان یک لیستی که مورد 
کرد.  ارائه  قبول اصلاح طلبان و مردم است 
ایشان یکسری فعالیت دارند.«  او در پاسخ به 
اینکه ممکن است تلاش های آقای عارف به 
اصلاح طلبان  بین  انتخاباتی  ائتلاف  سمت 
با اعتدالیون باشد؟ اظهارکرد: »تا کاندیداها 
مشخص نشده و لیست درنیاید، هر گونه حرفی 
گمانه زنی است. ما نمی دانیم که به اندازه یک 
گر به یک لیست  . ا لیست کاندیدا داریم یا خیر
مشترک برسیم که منتهای آرزو است و هر اتفاق 
مثبتی ممکن است رخ بدهد. شما خبرنگاران 
محترم از هیأت نظارت باید سوال کنید که چرا 
با سخت گیری های بی مورد افراد را ردصلاحیت 
کرده و به جای تشویق مردم برای مشارکت در 
انتخابات، با احرازهای بی مورد باعث کاهش 
مشارکت می شود.« لیست امید با نام عارف گره 
خورده  است؛ لیستی که در انتخابات مجلس 
دهم با حضور اصلاح طلبان ارائه و اعضای آن به 
مجلس راه پیدا کردند. نکته قابل تامل اینجاست 
کرده بود: »بنیاد  کید  که عارف در ۱۷ آبان تا
امید ایرانیان یک حزب سیاسی نیست و در 
انتخابات های گذشته کاندیدایی را معرفی نکرده 
است و در انتخابات پیش رو هم کاندیدایی را 
معرفی نخواهد کرد. برای ما در بنیاد امید ایرانیان 
حفظ و جذب نخبگان اولویت اصلی است.«  در 

ادامه گفت وگوی خبار را بخوانید:

   آقای خباز! تصمیم اصلاح طلبان درباره 
نحوه حضور در انتخابات مجلس دوازدهم 
به کجا رسید؟ بنای مشارکت و دادن لیست 

را دارند یا ...
نهایی  نتایج  زمانی که  تا  اصلاح طلبان 
تاییدصلاحیت ها مشخص نشود، بعید است 
که به یک تصمیم برسند. 5 حزب از احزاب 
اصلاح طلب کاندیدا معرفی کردند که تعدادی 
از آنان در همان مرحله اولیه توسط هیأت های 
اجرایی ردصلاحیت شدند که برخی آنان به 
این موضوع اعتراض کردند و برخی هم اعتراض 
نکردند. در عین حال، هنوز مشخص نیست که 
شورای نگهبان و هیأت نظارت چه تصمیمی 
گر محدودیت ها افزایش پیدا  خواهند گرفت. ا
کثری بود. کند، نباید در انتظار یک انتخابات حدا

که  بودید  کاندیداهایی  از  هم  شما   
ردصلاحیت شدید، آیا اعتراض کردید؟

، من اعتراض نکردم. من به استناد بند  خیر
۲ ماده ۳۱ و عدم احراز در التزام به جمهوری 
اسلامی ردصلاحیت شدم، عدم احراز یعنی ما تو 
را نمی شناسیم. از همین رو  یک نامه سرگشاده 
خطاب به ملت ایران نوشتم. من ۴ دوره نماینده 
مجلس، مدتی معاون تقنینی معاونت مجلس و 
ریاست جمهوری، در ۲ استان معاون استاندار 
بودم، چگونه من را نمی شناسند؟ در این نامه 
انتخابات  برگزاری  فعلی  مسئول  که  نوشتم 
مدت ها فرمانده سپاه بوده است که طبق قانون، 
فرمانده سپاه زیر مجموعه شورای تامین و رئیس 
این شورا استاندار است. چگونه شما من را 
نمی شناسید؟ از همین رو، به دلیل اینکه از این 
روش، بدم آمد دیگر اعتراض نکردم. همچنین 
اعلام کردم همین که فردی که سال ها در مقامات 
مختلف بوده و در انتخابات ثبت نام کرده یعنی 
جمهوری اسلامی را قبول دارد اما نه با نگاه شما. 
در نگاه امام خمینی)ره(، همه کاره مردم هستند 
در حالی که در نگاه شما به تبعیت از آقای مصباح 

یزدی، مردم کاره نیستند. 

    آقای باهنر اخیرا گفته اند که اصلاح طلبان 
در تهران به یک لیست واحد رسیدند، آیا 

اظهارات ایشان صحت دارد؟
ما گمانه زنی نمی کنیم چرا که هدف گمانه زنی 
کشور تا ۱5  نیست. همچنین هیأت نظارت 
دی ماه فرصت دارد که کاندیداهای انتخابات 
را مشخص کند. تا زمانی که کاندیداها مشخص 
نشده است، معنی ندارد بگوییم برای انتخابات 

لیست داریم یا خیر.

کبیان اخیر در گفت وگویی که   آقای کوا
تعداد  گر  ا گفته اند  داشتند،  خبرآنلاین  با 
کاندیداهای تایید صلاحیت شده بالا باشد 
می توان لیست برای انتخابات ارائه کرد اما 
گر تعداد کاندیداها پایین باشد به صورت  ا
فردی حمایت می کنیم. نظر شما در این باره 

چیست؟ 
احتمال دارد. از بین ۳۰ حزب اصلاح طلبان، 
فقط 5 حزب به افراد زیرمجموعه خود توصیه 
کردند تا در انتخابات ثبت نام کنند، باقی حزب ها 
گذار کردند. تعدادی از  اختیار را به خود فرد وا
کاندیداهای این 5 حزب نیز ردصلاحیت شدند. 
کبیان از یک جهت درست است  گفته آقای کوا
و ما باید ببینیم که می توان یک لیست ۳۰ نفر 
گر نتوانستیم لیستی ارائه دهیم،  بدهیم یا خیر. ا
هر حزبی از کاندیدای موردنظر خود حمایت 
می کند که به نظرم به دلیل عدم انسجام در بین 
اصلاح طلبان، احتمال اثرگذاری در آرای مردم 

بسیار کم است.

انتخابات خاتمیدر
مجلسفعال
نخواهدبود

کبیان، نماینده ادوار مجلس و دبیرکل حزب مردمسالاری  مصطفی کوا
گفت: »تا جایی که بنده خبر دارم خاتمی در انتخابات پیش رو خیلی 
که  فعال نخواهند بود و این نکته را به بعضی از دوستان هم گفته اند. چرا
در انتخابات گذشته خیلی خوب عمل نشد از این رو خاتمی می خواهد 
فعال نباشد.« از چندی پیش هجمه ها به خاتمی برای انتخابات زیاد شده 
است. این هجمه ها پس از سخنرانی خاتمی برای روز دانشجو افزایش 
یافت. به عنوان نمونه »مشرق« نوشت: »خاتمی متأثر از مشاوران خود 
که در شرایط کنونی در بلوک اصلاح طلبان ساختاری قرار می گیرند در 
امتداد راهبرد ایدئولوژی زدایی از سیاست های نظام جمهوری اسلامی در 
تلاش است که مساله اصلی کشور را آمریکاستیزی تعریف کرده و با چشم 
پوشیدن از تمامی دشمنی های آمریکا با ملت ایران که حتی دامنه آن به 

ترور و جنگ نیز کشید، به بزک کردن چهره آمریکا بپردازد.«

تمامیتخواه
نیستیم

حزب اعتدال و توسعه چه می کند؟ سخنگوی حزب 
اعتدال و توسعه درباره رایزنی با بزرگان جریان اصلاحات 
و چهره های سیاسی میانه رو به »خبرآنلاین« گفت؛ »ما 
رایزنی های خودمان را آغاز کردیم و بسیاری از گروه ها با 
استقبال باز حزب اعتدال و توسعه روبه رو شدند.« جواد 
هروی افزود: حزب اعتدال و توسعه، یک حزب تمامیت خواه 
نیست؛ به گونه ای که نگرش آن فقط به سمت افراد داخل 
سازمان خودش باشد. بیشتر از آنکه بخواهیم به دنبال 
اعلام اسامی شورای مرکزی و دفتر سیاسی حزب باشیم، 
به دنبال آن هستیم که شایسته ترین افرادی را که بتوانند 
مشکلات کشور را رصد کرده و نقش مهمی در مجلس 

شورای اسلامی ایفا کنند را در لیست خود جای دهیم. 


